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Dráhy si pronajmou 
lokomotivy Vectron
Tendr Českých drah na 
desetiletý pronájem deseti 
rychlých lokomotiv vy-
hrála společnost Siemens 
s lokomotivami Vectron. 
Německé stroje pro rych-
lost až 200 kilometrů v 
hodině už používá ČD Car-
go nebo RegioJet, nedávno 
jejich akvizici oznámila 
Unipetrol Doprava. str. 7

Zájem o lodní řidičáky 
neustává
Plavba na českých řekách 
a nádržích láká stále více. 
Počet majitelů řidičských 
průkazů loni překročil 
osmdesát tisíc a silný 
zájem neopadl ani letos. 
str. 5

Komerční banka hlásí 
překvapivý růst zisku
Komerční banka vydělala 
za první tři měsíce letošní-
ho roku 4,1 miliardy korun, 
meziročně o polovinu více. 
Výsledkům pomohl prodej 
centrály banky na praž-
ských Příkopech, ale 
i masivní zájem exportérů 
o kurzové zajištění v před-
večer ukončení devizových 
intervencí ČNB. str. 8
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macron vs.  
Le Penová
v neděli se rozhodne, 
kdo bude příštích pět 
let z elysejského paláce 
řídit Francii.

zahraničí

str. 12
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maRian jUREčKa:

můžeme si o sobě myslet 
navzájem, co chceme, ale to 
neznamená, že se nemáme 
chovat slušně. politik má být 
vzorem společnosti!!!

twitter.com/e15news

Prezident Miloš Zeman přivítal na Pražském hradě premiéra Bohuslava 
Sobotku projevem na rozloučenou. Předseda vlády však oznámil, že písemnou 
rezignaci doručí hlavě státu v polovině května.  UdáLosti / str. 2

zeman odstřelil 
sobotku
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červená, modrá,  
žlutá
tuzemský systém turistických  
značek patří k nejlepším  
na světě. Češi vyznačí stezky  
až v brazílii

téma

str. 10–11
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Česká normalita 
Ambasáda České republiky v Sýrii vidí tamní 
situaci trochu jinak než svodky dalších států 
NATO. Nejmenovaný český vysoce postavený 
diplomat to podle ČT vnímá jako problém. Co 
na tom, že třeba v případě Turecka, mimocho-
dem rovněž člena NATO, by byla slova o odlišném 
pohledu na syrskou válku ještě eufemismem. 
Česko je ale podle novináře Nicolase Gros-Verhey-
da malé, takže se mu proti proudu plave složitěji. 
O české malosti ovšem vypovídá něco jiného než 
rozloha. Ukazuje se, jak těžké někdy bývá připus-
tit si, že jsme to právě my, kdo může být pravdě 
blíže. 

Svět se mění rychleji, než různorodé trendy stačí 
utuhnout a stát se součástí zavedeného pořádku. 
Příkladem je všeobecný boj s cukrem, kterému se 
už léta snaží výrobci cukrovinek a sladkých limo-
nád přizpůsobit. Výsledek? Zjištění, že náhradní 
sladidla vlastně také škodí. Na marketingové 
atraktivitě tak dnes paradoxně získává slogan 
„s pravým cukrem“. A jsme tam, kde jsme byli. 

Ve stínu předchozích odstavců je samozřej-
mě lehké propadat postpravdivému nihilismu 
a prohlašovat, že stejně nikdo nemůže tvrdit, co 
že je pravdivé a správné. Každý se rád zakope 
v zákopech vlastní „pravdy“, podobně jako když 
se pacient hospitalizovaný na psychiatrickém od-
dělení vyčítavě ptá personálu „Jste VY normální?!“ 
Disputace stranou, nakonec jde o to, kdo v kapse 
nosí klíče na svobodu.

n Prezident Zeman 
premiéra Sobotku už 
odepsal. Na Pražském 
hradě ho přivítal pro-
jevem na rozloučenou. 
Předseda vlády reagoval 
oznámením, že v polo-
vině května bude hlavě 
státu doručena písemná 
rezignace. 

Jana Havligerová

Zeman eskaluje politickou 
krizi a snaží se předsedu vlády 
zatlačit do kouta. Na Pražském 
hradě pro vzájemné setkání 
připravil aranžmá, jako by 
mu Sobotka skutečně nesl 
demisi. Poděkoval premiérovi 
za dosavadní práci a kladl mu 
na srdce, aby současný kabinet 
plnil svou funkci, dokud nebude 
jmenována nová vláda. „Zará-
ží mě, jakým způsobem Hrad 
ke schůzce přistoupil. Nebylo 
to nutné,“ konstatoval premi-
ér. Střet Zemana se Sobotkou 
v přímém přenosu vyvrcholil 
tím, že hlava státu odešla ze 
sálu během doby, kdy šéf vlády 
hovořil k novinářům.

Sobotka především zdůraznil, 
že přišel s prázdnou, protože 
nejprve chce, aby ho prezident 
ujistil, že rezignaci premiéra 
chápe jako demisi celé vlády. 
A znovu vysvětlil, že k demisi se 
rozhodl kvůli aférám spojeným 
s vicepremiérem, šéfem ANO 
Andrejem Babišem. 

Při následující krátké schůzce 
mezi čtyřma 
očima premiér 
informoval pre-
zidenta o postoji 
ČSSD k řešení 
vládní krize. 
Předal mu také 
analýzu o podni-
katelské minulos-
ti Andreje Babiše 
a dopis, v němž 
vicepremiér 
vysvětluje Po-
slanecké sněmovně obchodní 
aktivity a transakce z doby, kdy 
vlastnil Agrofert. Upozornil ho 
také na nahrávky, které mají 
dokazovat, že Babiš přímo řídí 
média, která měl ve vlastnictví. 
„Řekl jsem, že nemohu tolerovat 
situaci, kdy ministr financí není 
schopen vysvětlit svoje příjmy 
a původ majetku a zdůraznil 
jsem, že ČSSD dohodu o novém 
kabinetu podmiňuje ukončením 

Babišova vládního angažmá,“ 
uvedl Sobotka.

 Z Pražského hradu v předcho-
zích dnech prosákly informace, 
že prezident demisi premiéra 
nepovažuje za rezignaci celé vlá-
dy. „Zeman mi řekl, že má právní 
analýzy, které hovoří o tom, 
že to může být pouze demise 
premiéra,“ potvrdil po setkání 

s hlavou státu 
Pavel Bělobrádek 
(KDU-ČSL). S pre-
zidentem jednal 
předtím, než 
k němu dorazil 
Sobotka. O kon-
fliktu hlavy státu 
s premiérem říká: 
„Tomu, co se stalo, 
jsem moc neporo-
zuměl. Pro občany 
by bylo nejlepší, 

aby bylo co nejdříve jasné, jestli 
vláda skončí, nebo ne.“ 

Sobotka v příštím týdnu bude 
o řešení vládní krize jednat 
s koaličními partnery, demisi 
na Hrad hodlá doručit až poté, 
co se Zeman vrátí ze zahraniční 
cesty do Číny. Tu by s ním měli 
absolvovat místopředsedové 
ČSSD, ministr vnitra Milan 
Chovanec a šéf české diplomacie 
Lubomír Zaorálek.

miloš zeman eskaluje 
politické napětí

Protagonisté dne

miloš zeman

prezident Čr

Pavel krtek

generální ředitel Čd

elon mUsk

šéF automobilky tesla

prezident využil situace a opět 
národu předvedl tragikomické 
divadlo s premiérem sobotkou 
v nezáviděníhodné roli.

str. 2

dopravce potřebuje nasadit na 
linku praha–berlín–hamburk rychlé 
lokomotivy. pronajme si proto 
deset německých strojů vectron.

str. 7

Firma investuje, aby se připravila 
na brzký nájezd výroby modelu 3, 
na který má půl milionu předobjedná-
vek. Kvůli tomu ale skončila ve ztrátě.

str. 9

Zápisník  
Jana Vávry

PřekvaPení na hradě. Prezident miloš Zeman připravil premiéru Bohuslavu Sobotkovi představení, jakoby 
již podával svou demisi. 
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„Zaráží mě, jakým 
způsobem Hrad ke 
schůzce přistoupil. 
Nebylo to nutné,“ 
konstatoval 
Bohuslav Sobotka. 



Pavel Otto

Podle místopředsedy ČSSD 
a volebního manažera 
strany Jana Birkeho je 
velmi nepravděpodobné, 
že by se socialisté dohodli 
s ANO na výměně někte-
rých ministerstev. Birke se 
také podivuje nad snahou 
šéfa hnutí Andreje Babiše 
určovat personální politiku 
sociální demokracie. Uvedl 
to v narážce na Babišovo 
vyjádření ze začátku týdne, 
že by novým premiérem 
mohl být ministr zahraničí 
Lubomír Zaorálek.

 Byla by ČSSD ochotna 
vyměnit s ANO některá 
ministerstva? Například 
diplomacii za obranu? 
A chcete finance, jak tvrdí 
Andrej Babiš?
Rezorty neřešíme. Chceme, 
aby zůstalo současné rozlo-
žení mezi třemi koaličními 
partnery, ale pod podmín-
kou, že Andrej Babiš odejde 
z čela financí a místo něj tam 
nepřijde někdo jiný blízký 
Agrofertu jako například 
Jaroslav Faltýnek. To by bylo 
z deště pod okap. Jinak vní-
máme snahu Babiše určovat 
personální politiku ČSSD. 
Považujeme to za nehoráz-
nou drzost už jen proto, jak 
se o některých představi-
telích naší strany včetně 
Lubomíra Zaorálka urážlivě 
vyjadřuje na nahrávkách 
zveřejněných na internetu.

 Teď ale o Zaorálkovi 
říká, že je komunikativní 
a že ho má vlastně rád.
Opravdu nechápu, jak někdo 
může jeden den někoho urá-
žet, aby se pak o něm další 
den vyjadřoval pozitivně. 

 Premiér Bohuslav So-
botka řekl, že v čele vlády 
by ho mohl nahradit právě 
Zaorálek nebo první místo-
předseda sociální demokra-
cie, ministr vnitra Milan 
Chovanec. Znamenalo by 
to, že někdo z nich bude 
i volební lídr ČSSD?
Jako volebního manažera 
strany by mě to samozřejmě 
velmi zajímalo. Tento dotaz 
jsem ale na našich grémi-
ích zatím nevznesl. Doba je 
turbulentní, řeší se důležitější 
otázky. V současnosti platí, že 
mám svého předsedu a lídra, 
kterým je Bohuslav Sobotka.

 Proč premiér předá 
demisi prezidentu Miloši 
Zemanovi až po jeho návra-
tu z Číny v polovině května?
Myslím, že je to rozhodnutí 
premiéra, na které má právo. 
Zatím chtěl informovat 
prezidenta o důvodech vlád-
ní krize a návrzích na její 
řešení.

 Může být za odkladem 
skutečnost, že se Zemanem 
letí do Číny Zaorálek s Cho-
vancem a pokusí se ho o ná-
vrzích ČSSD přesvědčit?
To určitě ne, to mohu vyloučit.

Birke: s ano žádná 
ministerstva měnit 
nechceme

www.e15.cz | 3 |

Pro rok 2018  
nechala ČNB odhad  

růstu na 

2,8
procenta.

Česká ekonomika je velmi 
odolná vůči turbulencím 
na domácí politické scéně. 
Je to znak její stability 
a síly. Po včerejším jedná-
ní bankovní rady to uvedl 
guvernér České národní 
banky Jiří Rusnok. Ten včera 
označil za nejistotu dalšího 
odhadovaného ekonomické-
ho vývoje politickou situaci 
v ČR i zahraničí. Přitom více 
nejistot podle něj plyne z po-
litického vývoje v zahraničí.

„Zdá se, že česká ekono-
mika je velmi rezistentní, 
pokud jde o domácí politic-
ké turbulence, což je znak 
její stability a síly. Nako-
nec i ta domácí politická 
scéna dokáže najít nějaké 
konvenční řešení a nijak to 

nezasahuje do řízení státu,“ 
uvedl guvernér.

Česká národní banka 
včera představila novou 
makroekonomickou 
prognózu, ve kte-
ré zlepšila 
odhad vývoje 
české ekono-
miky v le-
tošním roce 
na 2,9 pro-
centa 
z 2,8 procen-
ta odhadova-
ných v únoru. 
Pro příští rok 
ČNB nechala odhad 
růstu na 2,8 procenta. 
Nejistotou podle guvernéra 
zůstává především vývoj 
kurzu koruny. Mezi další 

nejistoty odhadovaného 
vývoje patří politická rizika 
a inflační tlaky. „Váha těch 
politických nejistot je více 

v zahraničí než na té 
domácí scéně,“ 

uvedl Rusnok.
ČNB dále 

snížila odhad 
vývoje inflace 
ve druhém 
i třetím čtvrt-
letí příštího 

roku. Ve dru-
hém čtvrtletí 

2018 čeká inflaci 
2,1 procenta, za-

tímco v únoru čekala 
2,3 procenta. Pro třetí 
čtvrtletí 2018 odhad snížila 
na dvě procenta z předcho-
zích 2,1 procenta. /čtk/

rusnok: ekonomika je proti 
politickým turbulencím odolná 

Ministr financí Andrej Babiš 
(ANO) byl podle svých slov 
sledován a odposloucháván 
a podal proto trestní oznáme-
ní na neznámého pachatele. 
Udělal to kvůli nahrávce, 
která zachycuje, jak řeší s no-
vinářem MF Dnes Markem 
Přibilem články o politických 
protivnících. Konkrétně 
o ministrech zdravotnictví 
a vnitra Miloslavu Ludvíkovi 
a Milanu Chovancovi (oba 
ČSSD). Redaktor vydava-
telství Mafra, které Babiš 

převedl spolu s Agrofertem 
do svěřenského fondu, dostal 
ve středu vyhazov.  

„Považuji za skandální, že 
první místopředseda vlády 
a Bezpečnostní rady státu 
je odposloucháván,“ řekl 
Babiš v rozhovoru pro Blesk. 
V minulosti se podle něj 
kvůli podobným záležitos-
tem svolávala Bezpečnostní 
rada státu. 

Babiš podle svých slov 
neví, jestli je nahrávka 
autentická a prý ji neslyšel. 

Nadále ujišťuje, že nikoho 
z vydavatelství neúkoluje 
a obsah novin neovlivňuje. 

Redaktoři a editoři MF 
Dnes se včera proti chování 
Babiše ohradili. Podle nich 
lhal, když tvrdil, že nebude 
ovlivňovat obsah médií Maf-
ry. Zároveň se distancovali 
od Přibilova jednání a odmít-
li, že by měl Babiš jakoukoli 
možnost skrytě ovlivňovat 
nebo manipulovat obsah 
jejich článků. /tto/

 názory str. 13

Babiš podal kvůli nahrávce 
trestní oznámení

o ministerstva nejde. Volební manažer čSSD jan Birke 
vylučuje, že by se krize vyřešila výměnou ministerstev.
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Žalobci zatím navrhli 
vazbu pro jednu osobu ze 
tří obviněných v souvislosti 
se státními dotacemi z mi-
nisterstva školství na sport. 
Policisté zadrželi celkem de-
set lidí. Informovalo o tom 
Vrchní státní zastupitelství 
v Praze. Podle serveru Ak-
tuálně.cz se návrh na vzetí 
do vazby týká náměstkyně 
ministryně školství Simony 
Kratochvílové.

Ministr financí Andrej Ba-
biš v rozhovoru pro DVTV 
uvedl, že vedle náměstkyně 
ministryně školství Simony 

Kratochvílové je ve vazbě 
také Karel Březina (ČSSD), 
pražský zastupitel a po-
radce pro sport ministryně 
školství Kateřiny Valachové.

Podle Aktuálně.cz, iSport.
cz a Respektu byl v kauze 
obviněn i předseda Fotba-
lové asociace ČR (FAČR) 
Miroslav Pelta 

Mezi zadrženými jsou 
také šéf České unie sportu 
Miroslav Jansta a ředitelka 
odboru sportu na magistrá-
tu Soňa Fáberová. Vyslý-
chán byl i bývalý šéf odboru 
sportu MŠMT Zdeněk Bříza. 

Obviněnou právnickou 
osobou v souvislosti s dota-
cemi ministerstva školství, 
mládeže a tělovýchovy má 
být podle informací iSport.
cz Fotbalová asociace ČR.

Ve středu policie zasaho-
vala kromě sídla FAČR na 
Strahově i na ministerstvu 
školství v pražské Karmelit-
ské ulici, pražském magis-
trátu a také na stadionu 
jabloneckého klubu, který 
Pelta spoluvlastní. Včera 
policisté vyslýchali Peltu, 
pokračovali i ve vyšetřování 
na magistrátu. /čtk, mas/ 

v kauze dotací padla tři obvinění
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n Služba UberPool 
má být dostupná 
i v hlavním městě. 
Firma momentálně 
sbírá a vyhodnocuje 
data, jejichž pomocí 
by dokázala určovat 
společnou trasu pro 
více pasažérů.

Jan Vávra

Uber se v Praze může stát 
cenově ještě atraktivnějším 
způsobem přepravy, v české 
metropoli chce totiž nabízet 

službu UberPool. Ta umož-
ňuje „nabrat“ najednou více 
lidí, kteří míří podobným 
směrem. O náklady na jízdu 
se pak adekvátním způsobem 
podělí. Optimální trasu, jež 
co nejvíce vyhovuje požadav-
kům jednotlivých cestujících, 
určuje sama aplikace. Právě 
ve fázi sběru a vyhodnoco-
vání potřebných datových 
podkladů se nyní tuzemská 
pobočka Uberu nachází. 

„UberPool momentálně 
dobře funguje ve velkých 
městech jako Paříž či Londýn. 
Ke smysluplnému působení 
služby je potřeba dostatečně 
velkého objemu jízd – tak, aby 

je šlo párovat. Momentálně 
tedy sbíráme a dále analy-
zujeme potřebná data, 
nicméně Prahu 
považujeme 
za další vhod-
nou lokalitu,“ 
uvedl na dotaz 
deníku E15 
ředitel Uberu 
pro Českou 
a Slovenskou 
republiku 
Tomáš Peťovský. 
Termín, kdy Uber-
Pool sveze první pražské 
cestující, nicméně neuvedl.

Budoucímu rozšíření Uber-
Pool do Prahy ovšem nahrává 

rostoucí popularita stáva-
jících služeb Uberu. Firma 

uvádí, že v metropoli 
její aplikaci využívá 

přes 10 procent 
všech obyvatel 

a počet jízd 
se meziroč-
ně zvýšil 
o 160 procent. 

Uber se pro-
filuje jako lev-

nější alternativa 
standardních ta-

xislužeb, jeho řidiči 
jezdí za cenu 18 až 20 ko-

run za kilometr. Taxikáři jej 
však považují za nekalou 
konkurenci, v Brně dokon-

ce krajský soud fungování 
Uberu zakázal předběžným 
opatřením. V Praze naopak 
městský soud zákaz činnosti 
a pokutu pro konkrétního 
řidiče Uberu zrušil. Jak ale 
informovaly Lidové novi-
ny, stávající návrh novely 
zákona o silniční dopravě 
počítá s novým vymezením 
smluvní přepravy, které by 
působení Uberu definitivně 
zlegalizovalo a zároveň jej 
nepodřizovalo legislativě 
platné pro klasické taxisluž-
by. S tím však  provozova-
telé taxislužeb nesouhlasí 
a žádají nastavení stejných 
podmínek.

Uber chce vozit více lidí naráz i v Praze

:

267223/15 inzerce

BoUrací Práce celého komplexu domů ve vnitrobloku 
na rohu Václavského náměstí a opletalovy ulice pokračují. 
na místě má vyrůst nový objekt. Záměr novostavby v centru 
Prahy vyvolává léta protichůdné názory. Pražští památkáři 
dali k demolici domu v roce 2010 souhlas, proti jeho zbourání 
se postavila část veřejnosti i odborníků.

BoURání V CEntRU
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V Praze aplikaci  
Uber využívá přes 

10
procent všech obyvatel  

a počet jízd se  
meziročně zvýšil  

o 160 procent.



n Pražské termíny 
zkoušek na vůdce pla-
vidla jsou obsazeny až 
do poloviny července.

Jan Šindelář

Plavba na českých řekách 
a nádržích láká stále více. 
Počet majitelů řidičských 
průkazů loni překročil 
osmdesát tisíc a silný zájem 
neopadl ani letos.

Pražská pobočka Státní 
plavební správy nestí-
há uspokojovat zájemce 
o zkoušky. „Termíny zkoušek 
pro období před začátkem 
letních prázdnin jsou v po-
sledních třech letech obsa-
zeny v průběhu měsíce květ-

na,“ uvedl ředitel pobočky 
Hynek Beneš. Zájemci, kteří 
chtějí získat průkaz vůdce 
malého plavidla neodklad-
ně, tak mají šanci 
pouze na poboč-
kách v Přerově 
a Děčíně, které 
stále nabízejí 
volná místa. 
Podle Beneše 
funguje praž-
ská pobočka 
na maximum 
a bez perso-
nálního posílení 
nemůže přidávat 
termíny.

Zkouška přitom není levná 
záležitost. Samotné při-
puštění k testu stojí pět set 
korun, náklady na přípravný 

kurz a případnou praktickou 
zkoušku jdou ale do tisíců. 
Rostoucí zájem o plavbu 

v poslední době připisuje 
ředitel několika 

vlivům. 
„Částečně 

se rozšířily 
možnosti 
rekreační 
plavby v Čes-
ku a současně 

stát investuje 
do infrastruk-

tury vodních 
cest, méně lidí 

v důsledku bezpeč-
nostní situace cestuje za vo-
dou do zahraničí, a vzhle-
dem ke zlepšené ekonomické 
situaci lidé kupují více 
plavidel,“ doplnil Beneš. 
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Počet  
registrovaných  
malých plavidel 

v tuzemském rejstříku  
loni překročil

16
tisíc.

zájem o lodní řidičáky neustává
Počet registrovaných ma-

lých plavidel v tuzemském 
rejstříku loni překročil šest-
náct tisíc, další jsou vedena 
kvůli jednodušší administra-
tivě v zahraničí, především 
Nizozemsku. 

Ředitelství vodních cest 
předpokládá, že letošní 
zcelení vltavské vodní cesty 
přiláká k plavbě další tisíce 
lidí. Láká ale i moře. Osvěd-
čení pro příbřežní plavbu má 
přes třicet tisíc Čechů. 

čekání. nové 
přístavy na jihočeské 
části Vltavy očeká-
vají letos nebývalý 
počet zájemců o své 
služby. Ve druhé 
polovině května se 
otevře vodní cesta 
z českých Budějovic 
až na orlík a do Pra-
hy. na snímku je Hlu-
boká nad Vltavou. Fo
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Počty kapitánů a malých rekreačních plavidel (v tisících)

  Pramen Státní plavební správa
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vůdci malých plavidel registrovaná malá plavidla

81,2

16,315,715,014,313,7

78,075,772,369,3

n Brněnské restaurace 
Subway jsou prvními 
z globálního řetězce, 
které s platbami po-
mocí rychle rostoucí 
kryptoměny experi-
mentují.

Jan Vávra

Za obloženou bagetu mohou 
nyní strávníci čtveřice 
brněnských poboček Sub-
way zaplatit kryptoměnou 
litecoin. V tomto ohledu jsou 

celosvětovými průkopníky 
zmíněného řetězce. „Po-
dle mých informací jsme 
dokonce jediným značkovým 
fastfoodem, který litecoiny 
přijímá,“ uvedl provozovatel 
poboček Subway Oldřich 
Peprla. Litecoiny se po-
stupně prosazují i v jiných 
sektorech, od května jimi lze 
platit v parkovacím automa-
tu na letišti v Denveru.

Podnikatel ale zmiňuje 
i problémy, které dosud ne-
příliš vyzkoušenou techno-
logii provázejí. „Uživatelská 
infrastruktura je u litecoinu 

subway v Brně přijímá platby litecoinem
mizerná. Ostatní kryptovalu-
ty s výjimkou nejrozšířeněj-
šího bitcoinu jsou na tom ale 
ještě hůře,“ doplnil Peprla.

Platby litecoinem teď 
pobočky Subway řeší pomocí 
papírových QR kódů, zákaz-
níky prosí o zaslání ekviva-
lentní částky na konkrétní 
adresu na nich uvedenou. 
Ještě během května chce Pe-
prla začít používat standard-
ní platební terminály, které 
běží na chytrých telefonech. 
Také tyto platby využívají 
QR kódy, ale potřebnou 
částku „stanoví“ již sama 

aplikace podle aktuálního 
kódu.

Pro podporu méně zná-
mého litecoinu se podni-
katel rozhodl v době, kdy 
sílily spekulace o možném 
rozdělení bitcoinu na dvě 
měny kvůli sporům uvnitř 
vývojářské a těžařské komu-
nity. Zatímco cena bitcoinu 
tehdy klesla pod tisíc dolarů, 
ostatní kryptoměny rostly, 
což trvá doteď. Cena liteco-
inu vzrostla za poslední tři 
měsíce téměř šestkrát, je nad 
22 dolary. I bitcoinu se daří, 
přesáhl 1500 dolarů. 

Přijímáme. loga bitcoinu 
a litecoinu v Brně oznamují 
možnost platit kryptoměnou.
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n Penzijní společnost 
České spořitelny do-
stala v dubnu 900tisí-
covou sankci za to, že 
se dopustila chyb při 
řízení investic svých 
fondů.

Jaroslav Bukovský

Bezmála devět milionů ko-
run už činí výše pokut, které 
v letošním roce rozdala Čes-
ká národní banka. Celkem  
43 hráčů na domácích fi- 

nančních trzích si za přešla-
py proti investiční a smě-
nárenské legislativě 
vysloužilo v prů-
měru takřka 
čtyřsettisícové 
pokuty. 

Pozornosti 
regulátora se 
letos nevy-
hnuly ani 
jedny z největ-
ších českých fi-
nančních skupin, 
statisícové políčky 
dostaly od centrální banky 
Česká spořitelna i Komerční 

banka. Podle ekonomů se 
sankce obvykle obejdou bez 

negativního dopadu 
na byznys potres-

taných institucí.
Pokutu devět 

set tisíc korun 
dostala v dub-
nu Penzijní 
společnost 
České spo-

řitelny za to, 
že se dopustila 

chyb při řízení 
investic svých fondů. 

„Obecně šlo o nedostatky 
technického a administ-

rativního charakteru, při 
kterých nedošlo k poškození 
zájmů účastníků, tím méně 
k jakékoli majetkové újmě,“ 
uvádí šéf firmy Aleš Poklop. 
Penzijní fondy spořitelny 
v některých případech dr-
žely nedovolený druh aktiv 
nebo překročily strukturu 
investic stanovenou pro 
danou úroveň rizikovosti 
fondu.

Komerční banku regulátor 
potrestal čtyřmi sty tisíci 
za odmítání výměny poško-
zených bankovek na přepáž-
kách bank. „Nedomnívám se, 

centrální banka letos 
rozdala milionové pokuty

Komerční  
banku regulátor  

potrestal pokutou

400
tisíc korun za odmítání 
výměny poškozených 

bankovek.

že pokuty mohou nějak vý-
razně zhoršit prestiž bank. 
Většina klientů se o nich 
ani nedozví. Větší dopad 
na oblibu banky u klientů 
mají ankety typu absurdních 
bankovních poplatků,“ soudí 
expert agentury Moody’s 
Tomáš Holinka. 

Zatím nejvyšší letošní 
pokutou ztrestala centrální 
banka českou dceru rakous-
ké společnosti poskytující 
investiční poradenství E&S 
Investments. Za zavádějící 
informace nabízené klien-
tům dostala třímilionovou 
pokutu. 

Nejvyšší pokutu v historii 
ve výši dvacet milionů dostal 
na konci roku 2010 tehdejší 
obchodník s cennými papíry 
Capital Partners. Firma 
vydělávala takzvaným chur-
ningem neboli příliš častými 
obchody s cennými papíry 
klientů, za což inkasovala 
vysoké poplatky. 

sPoLečnost md Logistika z Dašic na Pardubicku zpro-
voznila mrazírenský sklad za 55 milionů korun, čímž zvýšila 
skladovací kapacitu o čtvrtinu. Ve skladu je místo pro téměř 
4300 palet, což představuje 130 plně naložených kamionů. 

noVá mRaZíRna
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n Roční velikost letec-
kého trhu, pro který je 
určen nově vyvinutý 
motor, se celosvětově 
odhaduje na deset 
miliard korun.

Marek Schwarzmann

Češi možná způsobí revoluci 
ve výrobě malých leteckých 
motorů. Firma Knob Engines 
z Čelákovic vložila zhru-
ba dvacet milionů korun 

do vývoje svého birotačního 
motoru (viz foto). Její vizí je 
získat v horizontu pěti let ce-
losvětový tržní podíl v řádu 
jednotek procent. Své řešení 
si dala patentovat nejen v tu-
zemsku, ale také v Austrálii, 
Jihoafrické republice, Kana-
dě a ve Spojených státech. 

„Náš tříválcový birotační 
motor A3 má zcela unikátní 
konstrukci. Pro malé letectví 
se doposud užívají tradič-
ní pístové motory, jejichž 
design a konstrukce jsou 
z drtivé většiny starší pade-

Ultralighty dostanou 
unikátní český pohon

sáti let,“ vysvětluje jednatel 
firmy Jiří Drahovzal.

Budoucí ultralighty a bez-
pilotní letouny by tak mohly 
být poháněny menším, leh-
čím, a hlavně výkonnějším 
českým motorem. Unikátem 
je pak to, že motor může 
fungovat i na alternativní 
a v letectví nestandardní 
paliva – etanol a plyn. „Roční 
velikost trhu, pro který je 
naše nová varianta motoru 
A3 určena, se celosvětově od-
haduje okolo deseti miliard 
korun,“ dodal Drahovzal.

Projekt se nachází v prv-
ním stadiu financování, 
dosud vložené prostředky 
přišly výhradně od spolu-
vlastníků firmy. Drahovzal 
doufá, že se brzy podaří 
prodat licenci na výrobu 
motoru. „Více sdělit nyní 
nemůžeme,“ dodal. Ve světě 
působí přes šedesát výrobců 
leteckých motorů v odpoví-
dajících kategoriích, přičemž 
skutečně významných je 
zhruba deset.

„Intenzivně jednáme 
s výrobci letounů, kteří 
mají zájem motor do svých 
ultralehkých letadel zastavět 
a podílet se na letových 
zkouškách motoru,“ uvedl 
Drahovzal.  více e15.cz

neoBvykLé řešení. Zvláštnost birotačního motoru spočívá 
v tom, že blok válců rotuje v pevné skříni, zatímco kliková hřídel se 
otáčí v opačném směru a rozdílnými otáčkami. 
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/ultralehka-letadla-dostanou-unikatni-cesky-pohon-1332064
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Jan Šindelář

České dráhy včera završily 
výběrové řízení na pro-
nájem deseti rychlých 
lokomotiv. Řídicí výbor drah 
dal z pozice valné hroma-
dy vedení podniku volnou 
ruku k uzavření smlouvy 
na desetiletý pronájem 
lokomotiv Siemens Vectron. 

Německé stroje pro rychlost 
až 200 kilometrů v hodině 
tak na českém trhu slaví 
další úspěch. Používá je 
například i ČD Cargo nebo 
RegioJet, nedávno jejich 
akvizici oznámila Unipetrol 
Doprava. 

 Dráhy až do uzavření 
smlouvy nechtějí zveřej-
nit cenu zakázky a vítěze 

tendru. Předpokládaná cena 
pronájmu i s údržbou byla 
nicméně 1,3 miliardy. 

Podle informací dení-
ku E15 je vítězem jeden 
z největších evropských 
pronajímatelů kolejových 
vozidel, rakouská společ-
nost European Locomotive 
Leasing, konkrétně její 
německá odnož. Dráhy 

chtějí moderní lokomotivy 
od prosince nasadit na linku 
z Prahy přes Berlín do Ham-
burku. Do poloviny listopa-
du převezme dopravce osm 
strojů, další dva do konce 
roku. „Cena pronájmu bude 
plně kryta v rámci obchod-
ního modelu kalkulovaného 
pro linku Praha–Hamburk,“ 
uvedl mluvčí Radek Joklík.  

dráhy si pronajmou lokomotivy vectron
Škoda Auto zažila 
nejlepší první čtvrtletí
První letošní kvartál byl 
pro Škodu Auto nejlepším 
v historii. Tržby meziroč-
ně stouply o 28,3 procenta 
na 115,7 miliardy korun. 
Provozní výsledek vzrostl  
o 31,7 procenta na 11,2 miliar-
dy korun. Automobilka včera 
otevřela v Mladé Boleslavi 
novou vývojovou a zkušební 
laboratoř za 402 milionů 
korun. 

Sázkaři na MS v hokeji 
prosázejí přes miliardu 
Sázky na mistrovství světa 
v hokeji by podle odhadu 
sázkových kanceláří měly 
dosáhnout 1,2 miliardy 
korun. Oproti loňskému 
šampionátu by to znamenalo 
nárůst o pětinu. Favoritem je 
podle bookmakerů Kanada 
(2,6 : 1), český tým je s kur-
zem 8 : 1 spolu se Spojenými 
státy na čtvrtém místě. 

Energo-Pro dostaví 
přehradu v Turecku 
Skupina Energo-Pro dokončí 
do tří let největší privátně 
vlastněnou přehradu s vodní 
elektrárnou v Turecku 
Alpaslan 2. Bude to devátá 
největší přehrada v Turecku, 
prvních osm vlastní stát. Ná-
klady dosáhnou 5,9 miliardy 
korun.

PepsiCo spustila výrobní 
linku ve Vysočanech
Nápojářská společnost 
PepsiCo spustila v pražských 
Vysočanech výrobní linku 
za zhruba 150 milionů korun. 
Její kapacita činí 150 mi- 
lionů litrů ročně. Česká 
pobočka firmy se předloni 
znovu propadla do ztráty ve 
výši 33,4 milionu korun. Jako 
příčinu uvedla především 
investice do marketingu.

ERA hlásí rekordní  
obrat 1,2 miliardy korun
Pardubická společnost ERA 
zakončila loňský fiskální rok 
obratem 1,2 miliardy korun 
a hrubým ziskem 366 mi- 
lionů korun. Výrobce pasiv-
ních radarů a systémů pro 
sledování letového provozu, 
tím překonal rekordní před-
loňský obrat 900 milionů 
korun při zisku 300 milionů 
korun. /čtk/

Krátce
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n Hlavní byznys ban-
ky, tedy vydělané úro-
ky a vybrané poplatky, 
poklesl.

Jaroslav Bukovský

Prodej centrály banky 
na pražských Příkopech, ale 
i masivní zájem exportérů 
o kurzové zajištění v před-
večer ukončení devizových 
intervencí ČNB. Takové byly 
dva hlavní důvody takřka 
o polovinu vyššího čtvrt-
letního zisku Komerční 
banky oproti loňsku. Banka 
vydělala za první tři měsíce 
letošního roku 4,1 miliardy 
korun. Výsledkům pomohla 
i lepší platební kázeň dluž-
níků, hlavní zdroje byznysu 

banky, tedy vydělané úroky 
a vybrané poplatky, ale dále 
vysychají.

Investoři ocenili výsledky 
banky jednoprocentním 
růstem ceny akcií, burzovní 
hodnota Komerční banky 
tak vzrostla o bezmála dvě 
miliardy korun. „Komerční 
banka zaúčtovala jednorázo-
vý zisk související s nedáv-
ným prodejem své centrály, 
a i díky tomu výrazně 
překonala odhady, protože 
trh s tímto jednorázovým 
ziskem příliš nepočítal,“ 
říká analytik Patria Finance 
Václav Kmínek.

 Bez započtení zisků, které 
se propříště už nebudou 
opakovat, by banka vydělala 
o 900 milionů méně, i tak 
by ale loňský čtvrtletní zisk 

překonala o více než deset 
procent. „Finanční trhy 
v prvním čtvrtletí ovlivnilo 
očekávání blížícího se konce 
měnových intervencí. To 
způsobilo silný příliv kapi-
tálu ze zahraničí, který měl 
dopad na ceny a částečně se 
přelil do bankovních vkladů. 
Vývozci zároveň usilovali 
o zajištění svých budoucích 
příjmů proti možnému 
posílení české koruny. Z to-
hoto pohledu nebylo první 
čtvrtletí obvyklým,“ uvedl 
šéf Komerční banky Albert 
Le Dirach.

Podle ekonomů byla 
část poptávky po zajištění 
spekulativní, a v příštích 
kvartálech tak tento vydatný 
ziskový zdroj opadne. Vý-
sledky naopak letos podrží 
solidní zájem o úvěry, jen 
od ledna do března banka 
rozpůjčovala klientům 
takřka o devět procent více 
peněz než za stejné období 
loni. „Dokud bude trvat silný 
růst úvěrů, celkové zisky 
pravděpodobně porostou 
dál. Samotná výnosnost 
z každé půjčené koruny ale 
klesá kvůli silné konkurenci 
i poklesu úrokových sazeb 
z nových úvěrů,“ uvádí ana-
lytik BH Securities Martin 
Vlček.

komerční banka 
překvapila trh

Země množství Kurz

austrálie 1 18,118

Čína 1 3,553

dánsko 1 3,600

emu 1 26,770

chorvatsko 1 3,594

Japonsko 100 21,711

Kanada 1 17,835

maďarsko 100 8,578

Norsko 1 2,824

polsko 1 6,357

rusko 100 42,275

Švédsko 1 2,776

Švýcarsko 1 24,687

turecko 1 6,880

usa 1 24,499

velká británie 1 31,580

Kurzovní lístek čnB Platnost od 4. 5. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  

cetv 98,00   0,20 % 

Čez 429,10   0,09 % 

erste bank 865,50   0,17 % 

Fortuna 112,90   0,36 % 

Kofola 401,20   -0,22 % 

Kb 943,50   0,91 % 

moneta 79,95   1,20 % 

o2 cr 291,00   1,15 %

pegas 858,00   0,41 % 

philip mor. Čr 13 580,00   1,04 % 

tmr 670,00 0,00 %

unipetrol 285,00   0,71 % 

viG 658,90   0,80 % 

Celkový objem (v tisících korun) 633 760

akcie na pražské burze 4. 5. 2017 

Avokádová 
rallye
Mexická omáčka quacamole 
může být podstatně dražší. 
Avokádo totiž jen za posled-
ní čtvrtrok na světových 
burzách podražilo téměř 
o tři čtvrtiny. Za desetikilo-
gramový pytel restauratéři 
ve čtvrtek podle mexického 
vládního monitoringu cen 
vývozního artiklu platili ne-
celých 28 dolarů. Důvodem 
je podle odborníků menší 
úroda avokáda v tradičních 

pěstitelských regionech včet-
ně Mexika i Kalifornie. Apetit 
po ovoci přitom masivně 
roste, a to hlavně v Americe 
a Číně. 

Například Američané 
ještě v roce 2006 spotřebo-
vali půldruhého kilogramu 
avokáda na hlavu ročně, 
o devět let později už to byly 
více než tři kilogramy. „Ceny 
nemají důvod klesat, vydrží 
nejméně přes letošní léto,“ 
říká analytik kalifornské 
Rabobank Roland Fumasi.

Analytické prognózy 
počítají s tím, že úroda avo-
káda bude letos v Kalifornii 
až o polovinu nižší, o něco 
mírnější by měl být pokles 
v případě Mexika, které 
do Ameriky dodává čtyři 
z každých pěti prodaných 
kusů ovoce. 

Akcie, měny & názory

Jaroslav Bukovský

část zeměděLských oblastí Keni zasáhla sucha, která 
snížila produkci čaje o 35 procent na 90,09 milionu kilogra-
mů. Keňa je největším světovým vývozcem černého čaje a pří-
jmy z prodeje čaje jsou jedním z hlavních devizových příjmů 
této největší ekonomiky východní afriky.

čaj V oHRožEní
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•	société Générale, která je většinovým vlastníkem Komerční banky, 
vykázala čistý zisk v prvním čtvrtletí 747 milionů eur, v přepočtu 
meziročně takřka o 19 procent nižší.

•	banka musela dát stranou 350 milionů eur na pokrytí nákladů 
na právní spory.

•	příjmy banky se zvýšily o 4,8 procenta na 6,5 miliardy eur.

•	banka se snaží masivně snižovat náklady v divizi drobných 
bankovních služeb.

matka  
v problémech

Vývoj ceny za jedno avokádo v USa (v dolarech)

 Pramen Hass Avocado Board 

1,5

1,2

0,9

0,6
18. 9. 2016 19. 3. 2017

1,15

1,25



n Americký výrobce 
automobilů zažívá 
přelomové období.

Michal Tomeš

Nejhodnotnější automo-
bilka ve Spojených státech, 
Tesla, se chystá na mohutné 
rozšíření své produk-
ce. Investice mají 
překročit dvě 
miliardy dolarů. 
Kroky souvise-
jí s elektrovo-
zem Model 3, 
který by měl 
konkurovat 
tradičním 
autům střední 
třídy. Tesla na něj 
již má více než půl 
milionu objednávek. 

Nový model by měl 
z výrobní linky začít sjíždět 
v průběhu června, i proto 
firma mohutně investuje jak 
do posledních fází vývoje, tak 
do rozšíření výrobních kapa-
cit a automatizace linek.  

Za poslední kvartál auto-
mobilka dodala přes pětadva-
cet tisíc aut, meziročně tak 
její zisky vzrostly téměř dvoj-

násobně na 2,7 miliardy do-
larů. Kvůli rozsáhlému utrá-
cení však výrobce za čtvrtletí 
opět skončil ve ztrátě 330 
milionů dolarů. Doposud se 
Tesla do černých čísel dostala 
v jediném kvartálu, nadále se 
však společnosti od investorů 
daří získávat další finance. 

Vysoký zájem o Model 3 
však pro Teslu znamená 

také komplikace. Po-
dle Elona Muska 

zaznamenala 
automobil-
ka klesající 
zájem o svůj 
nejprodáva-
nější Model S, 

zákazníci totiž 
očekávali, že 

nový vůz bude 
jeho nástupcem. No-

vinka však podle vedení 
Tesly bude nejen menší, bude 
mít ale také horší výbavu 
a kratší dojezd, díky čemuž 
dosáhne poloviční ceny proti 
Modelu S.  Tesla očekává, že 
v příštím roce prodá celkem 
půl milionu vozů. Letošní 
produkci značně ovlivní červ-
nový nástup nového modelu, 
pro první pololetí je však cíl 
50 tisíc automobilů. 

ztrátová tesla 
utrácí, chystá se 
na nový model

www.e15.cz | 9 |

adidas 

Nárůst zisku německého výrobce sportovního oblečení a obuvi předčil 
v prvním čtvrtletí očekávání. očištěný čistý zisk se zvýšil o 30 procent 
na 455 milionů eur. prodeje společnosti vzrostly o 19 procent 
na 5,67 miliardy eur. 

royal dutch shell 

Čistý zisk britsko-nizozemské ropné společnosti se v prvním čtvrtletí 
zvýšil o 142 procent na 3,75 miliardy dolarů. Firma těžila z růstu cen 
ropy, zlepšení rafinerských marží, ale také z úsporných opatření a zisku 
z prodeje majetku.  

anheuser-Busch inBev

Největšímu světovému pivovaru stoupl v prvním čtvrtletí zisk  
o 5,8 procenta, kvůli poklesu prodejů na dvou největších trzích v brazílii 
a usa však zaostal za očekáváním. zisk před úroky, daní a odpisy 
(ebitda) se zvýšil na 4,81 miliardy dolarů.  

BmW 

Čistý zisk německého výrobce automobilů a motocyklů v prvním 
čtvrtletí vzrostl o 31 procent na 2,15 miliardy eur. s dalším růstem počítá 
automobilka i po zbývající část roku, přestože americký automobilový 
trh se již dostal na svůj vrchol a v evropě se čeká zpomalení růstu.  

Facebook 

Čistý zisk provozovatele sociální sítě za první čtvrtletí vzrostl meziročně 
o 77 procent na 3,1 miliardy dolarů. tržby, jejichž naprostou většinu 
zajišťuje reklama, díky pokračujícímu silnému vzestupu prodeje reklamy 
pro mobilní přístroje stouply o zhruba polovinu.  

siemens 

Čistý zisk německého průmyslového konglomerátu ve druhém fiskálním 
čtvrtletí činil 1,5 miliardy eur. Údaj překonal očekávání analytiků, zisk 
průmyslové divize výrazně stoupl o 18 procent na 2,5 miliardy eur. 

statoil  

Největší norská energetická skupina zvýšila v prvním čtvrtletí zisk  
zejména díky vyšším cenám ropy. očištěný provozní zisk činil  
3,3 miliardy dolarů. více než dvojnásobný nárůst zaznamenala firma 
u cash flow z provozních aktivit, a to na 5,97 miliardy dolarů. /čtk/

Výsledky

270592/70 inzerce

Polí s gmo 
rekordně 
přibylo
Plocha osetá geneticky 
modifikovanými plodina-
mi po poklesu v roce 2015 
loni opět vzrostla, hlavně 
díky Brazílii a Spojeným 
státům. Celkem bylo 
GMO plodinami osázeno 
rekordních 185,1 milionu 
hektarů, o tři procen-
ta více než v roce 2015. 
Uvedla to mezinárodní 
organizace pro zeměděl-
ské biotechnologie ISAAA, 
která sleduje a podporuje 
využívání biotechnologií 
v zemědělství.

Největším pěstitelem 
GMO plodin jsou Spojené 
státy, kde se plocha osetá 
těmito plodinami zvýšila 
o tři procenta. V Brazílii, 
která je druhá největší, 
se výměra plochy zvýšila 
o 11 procent. Obě tyto 
země mají na celosvětové 
výměře plochy oseté GMO 
plodinami dvoutřetinový 
podíl. Naopak v Argentině 
plocha osetá GMO plodina-
mi klesla o tři procenta, 
hlavně kvůli nižšímu výse-
vu sójových bobů, protože 
zemědělci začali místo 
sóji více pěstovat kukuřici 
a slunečnici. Nízké ceny 
bavlny a vysoké zásoby 
pak způsobily pokles 
ploch osetých biotech-
nologickými plodinami 
v Číně o 24 procent. /čtk/

Vedení 
automobilky

investuje přes

2
miliardy 
dolarů.
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češi vyznačí turistické 
stezky až v Brazílii

Jednou z nejúspěšnějších 
českých značek je … česká 
značka. Málokterý stát má 
tak dlouho budovanou a tak 
hustou síť značených turis-
tických stezek. První vznikla 
už v roce 1884 v Beskydech 
na hoře Radhošť. Dnes 
přesahuje celková délka zna-
čených pěších tras v České 
republice 42 tisíc kilometrů. 
Pro srovnání třeba větší 
Maďarsko jich má 11 tisíc, 
Bulharsko jen šest tisíc, 
Nizozemsko pět tisíc. 

Češi v poslední době začali 
systém značení exportovat 
i do zemí, kde dosud turis-
tické stezky chyběly téměř 
úplně.

NA KAVKAZ PuToVAly  
SoláRNí PANEly
Regionem, kde pomáhají 
Češi budovat základy turi-
stické infrastruktury skoro 
od nuly, je Tušsko v Gruzii. 
Pro odlehlou oblast pohoří 
Kavkaz je přilákání turistů 
v podstatě poslední šancí 
na prosperitu. 

Česká rozvojová agentura 
vede v Tušsku několikaletý 
projekt, který má rozpočet 
pět milionů korun a který 
bude vrcholit letos. Češi 
mimo jiné dodali místním 
lidem solární panely na stře-
chy domů. „Usnadnily život 
200 tušským domácnostem 
a šesti veřejným institu-
cím. Dostupnost elektřiny 
zamezila odlivu obyvatel 
z oblasti, která byla zejmé-
na v zimě téměř odříznutá 
od zbytku země,“ uvádí Jan 
Černík, který se na projektu 
podílí a v současnosti působí 
na českém zastupitelském 
úřadě v Tbilisi.

Letos pojede do Tušska 
dalších 20 dobrovolníků po-

kračovat ve značení nových 
turistických tras a v opravě 
tamějšího hradu Keselo. 

Čeští experti také vytvořili 
podrobnou mapu regionu 
včetně vyznačení nových 
stezek. „Zkušenost s turis-
tickým značením v ČR je po-
važována za nejspolehlivější 
a nejpropracovanější nejen 
v Evropě, ale i globálně, což 
se potvrdilo i v Tušsku,“ 
říká Michael Hošek z evrop-
ské asociace chráněných 
území Europarc Federation. 
Česká pomoc zasáhla do celé 

infrastruktury tušského 
regionu včetně nakládání 
s odpady, zdravotní péče, 
inventarizace lesů a rozvoje 
zemědělství.

BAťoVo MěSTo ChCE  
TuRiSTiKu Po čESKu
Po vytvoření turistických 
tras à la Česko přišla poptáv-
ka i z nečekaně vzdálené des-
tinace. Klub českých turistů, 
který tuzemskou hustou 
síť značek spravuje, oslovili 
předloni zájemci až z vnit-
rozemí Brazílie. Hned se ale 

n Tuzemský systém turistických značek patří k nejlepším 
na světě. Tohle know-how Češi začali „vyvážet“. 
Objednávka na vyznačení stezek podle české normy přišla 
až z Brazílie, v horách albánie a gruzie Češi v podstatě 
pokládají základ turistického průmyslu. V létě vyrazí 
do světa stovky značkařů.

Banát. Rozcestníky v pohraničním rumunském regionu ukazují 
k cílům s názvy v češtině jako U Petra nebo nad tureckou dírou.
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n Obavy, že mladší 
generace nebude mít 
zájem obnovovat tu-
ristické stezky v Čes-
ku, se nenaplnily. Jen 
letos se do terénu 
s barvami vydá víc 
než stovka proškole-
ných nováčků.

Je to dobrovolná práce 
v přírodě, to nebude mladé 
lidi bavit. Zhruba tak zní 
obava, že v novodobé éře už 
nebude chtít nikdo udržo-
vat vynikající síť turistické-
ho značení v České republi-
ce. Pravý opak je pravdou. 
Značkařů přibývá. 

Zatímco v roce 1990 tuto 
dobrovolnou práci dělalo 
1300 lidí, v současnosti udr-
žuje pěší trasy 1580 znač- 
kařů. Dalších 480 se specia-
lizuje na cyklotrasy. A další 
zájemci se hlásí. „O budouc-
nost bych strach neměl. 
Letos jsme organizovali 
pro velký zájem hned čtyři 
školení, kterými prošlo 
110 nováčků,“ říká Karel 
Markvart, manažer značení 
v Klubu českých turistů. 

Tato organizace, která 
byla založena už v roce 
1888, správu tuzemských 
turistických tras zastřešuje. 

„Průměrný věk značkařů je 
58 let. Průměrný věk těch 
nových pak 35 let,“ podo-
týká Markvart. Na jednoho 
značkaře nyní vychází asi 
26,5 kilometru pěších tras.

Také celková délka 
tras v Česku roste. Velké 
množství jich přibylo 
bezprostředně po sametové 
revoluci, kdy byly zpřístup-
něny do té doby armádou 
blokované oblasti při hrani-
cích s Německem a Rakous-
kem. K roku 1992 se tak 
zvedla turistická síť na  
37 tisíc kilometrů. V sou-
časnosti už přesahuje 42 ti-
síc kilometrů. To například 
znamená, že kdyby se spo-
jily všechny pěší turistické 
stezky za sebe, obepnuly by 
Zemi na rovníku po obvo-
du a ještě by zbylo. Co se 
týče směrovek, jejich počet 
v Česku vzrostl na více než 
60 tisíc. Map je po českých 
lesích nebo u rozcestí insta-
lováno zhruba půldruhého 
tisíce. Rozvíjejí se i různé 
specializované trasy, jako 
jsou ty pro vozíčkáře nebo 
pro jezdce na koních.

vysvětlilo, proč právě odtam-
tud. „Ozvali se nám z města 
Batayporã, které kdysi založil 
podnikatel Jan Antonín Baťa. 
Chtějí vytvořit v okolí města 
síť stezek v českém stylu,“ 
vysvětluje generální sekretář 
KČT Mojmír Nováček.

Jedenáctitisícové Ba-
tayporã je jedním ze čtyř 
měst, která český obuvnický 
magnát stihl v Brazílii vy-
budovat. Předloni tam první 
dobrovolníci vytvořili trasu 
o délce 19 kilometrů. „Loni 
nám pomohl olympijský 
svaz, značkaři letěli leta-
dlem nesoucím účastníky 
na olympiádu v Riu de Janei-
ro,“ říká Nováček. Na projekt 
také uvolnilo peníze české 
ministerstvo zahraničních 
věcí, které podporuje krajan-
ské komunity v cizině. 

Loni tak v okolí Batayporã 
přibylo dalších 40 kilometrů 
stezek. Letos poletí značkaři 
z KČT vytvořit další. Terén 
není až tak náročný. „Město 
leží v zemědělské krajině 
a v oblasti savan,“ podotýká 
Nováček.  

MoSTy PRo  
AlBáNSKé hoRy
Z gruntu to 
vzali Češi 
s vybu-
dováním 
turistické 
infrastruk-
tury v ho-
rách Albánie. 
Rozsáhle tam 
pomáhá dob-
rovolnický projekt 
Albánská výzva, směřuje 
tam česká rozvojová pomoc 
a peníze z fondů visegrádské 
čtyřky. Díky tomu například 
mohli Češi pomoci s vybave-
ním místních informačních 

center ve městech Kukës 
a Burrel. Velkým projektem 
je rozvoj Národního parku 
Dajti, který leží v bez-
prostředním sousedství 
metropole Tirany. Celkem tu 
roste 100 kilometrů nových 
turistických tras. Český 
stát na projekt loni přispěl 
částkou 200 tisíc korun 

a spolupracuje na něm 
také Slovensko a Ra-

kousko.
V rámci Albán-

ské výzvy, která 
je hrazena čistě 
z darů jednot-
livců a firem, 
dobrovolníci 

vyznačili víc než 
110 kilometrů 

stezek v oblasti 
Kománské přehra-

dy nebo řeky Lumi. Při 
dvou předešlých ročnících 
v oblasti instalovali mimo 
jiné solární elektrárnu nebo 
most přes řeku Narenth. 
Letos se do oblasti chystají 
v červenci a v srpnu hned 

další čtyři výpravy dobrovol-
níků Albánské výzvy.

NA uKRAjiNě jE VyZNAčENo 
PřES 1300 KiloMETRů
České turistické značení se 
rozrůstá také ve dvou evrop-
ských regionech, které mají 
s Českem historickou vazbu. 
Prvním je Zakarpatská 
Ukrajina. Druhým je rumun-
ský Banát, kde dodnes žije 
českojazyčná komunita sta-
rousedlíků, jejichž předkové 
přišli z českých zemí  
v 19. století. V obou regio-
nech v současnosti spolupra-
cuje na vytyčení turistických 
tras organizace Člověk v tís-
ni a Hnutí Brontosaurus. 

„Je využit systém značení 
používaný v České republice, 
který je velmi dobře prově-
řený a funkční. Týká se to 
podoby značek, barev i roz-
cestníků,“ uvádí programový 
ředitel Hnutí Brontosaurus 
Dalimil Toman. Dobrovolníci 
z Brontosauru pojedou letos 
v létě na Ukrajinu už pošesté 
a za tu dobu vyznačili tři sta 
kilometrů tras. Na vytyčení 
turistických cest se tam ale 
podílejí i další značkaři včet-
ně samotných Ukrajinců, 
takže celkem tam vyrostlo 
od roku 2008 už víc než  
1330 kilometrů stezek.

V PláNu Byl i KRyM
V rumunském Banátu 
vytvořil základ turistických 
tras, které spojují tamější 
české vesnice, už na přelo-
mu tisíciletí Klub českých 
turistů. Další výletní okruhy 
od té doby přibývají. Z těch 
novějších patří mezi nej-
hezčí šedesátikilometrová 
hřebenovka spojující obec 
Šumice a Rovensko. Dob-
rovolníci vedle barevného 
značení pomáhají sedlákům 
i s letní sklizní a při práci 
na statku.

Mezi regiony, kam Češi 
zvažovali vyrazit budovat tu-
ristické značení, patřil dříve 
také poloostrov Krym. „To ale 
tamní události asi nadlouho 
zastavily,“ podotýká Dalimil 
Toman v narážce na obsazení 
Krymu Ruskem. Pro české 
značkaře ovšem bude samo-
zřejmě vždycky dost práce 
i doma. Oněch 42 tisíc kilo-
metrů pěších tras v Česku je 
potřeba pravidelně obnovo-
vat. Navíc k nim každoročně 
přibude v průměru ještě  
200 kilometrů tras nových.

vymření značkařů 
se nekoná, jsou 
jich dva tisíce

Tomáš  
Stingl

Dvoustranu připravil

GRUZiE. češi podrobně zma-
povali odlehlou horskou oblast 
tušsko.  

První česká značená  
stezka vznikla v roce 

1884
 v Beskydech na hoře 

Radhošť.

KUDY tUDY. Celková délka zna-
čených turistických tras v česku 
přesahuje 42 tisíc kilometrů.
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n Centrista v průzku-
mech nadále vede, 
jeho naděje na prezi-
dentský post by ale 
mohla zhatit slabá 
volební účast.

Karolína Flaszová

Ve Francii se v neděli rozhod-
ne, kdo bude po následujících 
pět let z Elysejského paláce 
řídit nejen chod této sedm-
ašedesátimilionové země, 
ale také výrazně ovlivňovat 
vývoj Evropské unie. Favorit 
prezidentského duelu Emma-
nuel Macron sice od prvního 
kola podporu mírně ztratil, 
i tak by ale měl svou soupeř-
ku Marine Le Penovou podle 
průzkumů porazit. Jeho 
největší obavou je, že příliš 
mnoho Francouzů zůstane 
doma.

„Pokud bude účast ve pro-
spěch Macrona příliš slabá 
a podpora Le Penové velmi 
silná, mohla by se dostat 
nad padesát procent hlasů,“ 
řekl BBC politolog Aurélien 
Preud’homme. Centrista 
v posledních šetřeních vede 
nad šéfkou Národní fronty 
v poměru 61 : 39, před čtrnác-
ti dny by pro něj hlasovalo 

o tři procenta voličů více.
Přestože se všichni hlavní po-
ražení z prvního kola nako-
nec vyjádřili proti Le Penové, 
nečeká se, že jejich příznivci 
budou jednotně hlasovat pro 
exministra hospodářství. 
Někteří pravicově orientova-
ní Francouzi zřejmě raději 
podpoří nacionalistku, část 
zklamaných stoupenců levice 
patrně volit nepůjde.

Macron v počátku kampa-
ně před rozhodujícím kláním 
trochu zaspal. Jeho soupeřka, 
která se ho snaží prezentovat 
jako uchazeče elity, zabo-
dovala například debatou 
s dělníky továrny v Amiensu, 
odkud se má výroba přesu-
nout do Polska. Centrista se 
poté pokusil dohnat skluz 
silnými výroky na adresu 
Varšavy a slíbil, že se zasadí 
o hlubokou reformu Evrop-
ské unie.

Velký důraz se tak kladl 
na středeční televizní debatu, 
během níž se oba kandidáti 
ostrými výroky pokusili 
na svoji stranu získat váhající 
voliče. Macron prohlásil, že 
jeho rivalka Francii nic ne-
nabízí, vyvolává občanskou 
válku a rozdělováním spo-
lečnosti nahrává teroristům. 
„Vaší strategií prostě je říkat 
spoustu lží a jen vyjmenová-

vat, co v této zemi nefunguje 
dobře. Je mi líto, paní Le 
Penová, Francie si zaslouží 
něco lepšího, než jste vy,“ 
prohlásil.

Le Penová kontrovala 
prohlášeními, že centrista 
je arogantní, rozmazlený 
bankéř, který rozprodá zem 
za nejvýhodnější nabídku 
a je shovívavý k islamistům. 
„Bezpečnost a terorismus 

jsou hlavní témata, která 
ve vašem programu zcela 
chybí,“ uvedla. Podle divácké-
ho průzkumu byl ale Macron 
v diskuzi přesvědčivější, 
konstatovalo to  
63 procent tázaných. 

Dobrou zprávou pro 
Macrona také je, že jeho 
teprve loni založené hnutí 
En Marche! má šanci zvítězit 
v červnových parlamentních 

volbách. Podle aktuálního 
průzkumu pro deník Les 
Echos může v zákonodárném 
sboru získat 249 až  
286 křesel. K většině v orgánu 
je zapotřebí disponovat  
289 mandáty. Nemusejí se tak 
potvrdit obavy, že Macron 
bude slabý prezident, jelikož 
se nebude moct opřít o ma-
joritu v Národním shromáž-
dění.

macron musí Francouze 
dostat k urnám

BUdoUcí Prezident. Francouzi vyberou nadcházející víkend lídra své země. jako favorita všichni 
zmiňují Emmanuela macrona.
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Bulhaři mají novou vládu

Bulharský parlament vyjádřil důvěru prozápadní středo-
-pravicové vládě strany Občané za evropský rozvoj Bul-
harska. Šéf strany Bojko Borisov se tak stane premiérem 
Bulharska už potřetí za posledních osm let.  

KlDR vyhrocuje vztahy i se svým spojencem

Severní Korea nezvykle přímo kritizovala svého největšího 
obchodního partnera, Čínu. Severokorejská tisková agentura 
KCNA uvedla, že „lehkomyslné komentáře“ Pekingu ohledně 
jaderného programu KLDR zkoušejí trpělivost Pchjongjan-
gu a mohly by mít „vážné důsledky“.  sledujte e15.cz

Putin by se mohl s Trumpem sejít v helsinkách

Finská metropole Helsinky by byla vhodným místem pro 
setkání prezidentů Vladimira Putina a Donalda Trumpa. 
Konkrétní plány pro setkání v nejbližší době nejsou. Na ná-
vštěvě Finska to prohlásil ruský ministr zahraničí Sergej 
Lavrov. /čtk/

Krátce

odchod na odPočinek oznámil britský princ Philip. Pětadevadesátiletý šlechtic hodlá své 
oficiální povinnosti vykonávat jen do srpna. jedenadevadesátiletá královna alžběta ii. bude 
nadále plnit své závazky. na snímku z roku 2011 Philip salutuje při přehlídce palácové gardy.

Do DůCHoDU
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Tvář dne 

 Nebyl jsem informován, že zde bude 
připraven takový ceremoniál. Očekával 
jsem standardní jednání s prezidentem,

řekl při příchodu na pražský hrad 
premiér bohuslav sobotka
str. 2
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Kampaň bez 
rukavic, zato 
s odposlechy
Nahrávky. Nejhnusnější 
nástroj politického boje, 
když nepočítáme přímé ná-
silí. Volby jsou ani ne za půl 
roku, tak bychom asi neměli 
být překvapeni, že jsou tu 
zase. Je dobré připomenout, 
že hodnocení jejich morál-
nosti nemůže nijak souviset 
s tím, komu nahrávky slouží 
či škodí. Nahrávat kohokoli 

při soukromých hovorech 
a výsledek následně pokout-
ně vypouštět na veřejnost je 
špatné. Vždycky. Jen ve zcela 
výjimečných případech 
může být tato špatnost mo-
rálně vyvážena nesporným 
veřejným zájmem. 

Na toto hledisko jako 
by se trochu zapomínalo 
kvůli tomu, že z nahrávek 
dnes promlouvá k národu 
ministr financí Andrej Babiš. 
Muž, jehož média nevybí-
ravě útočí na jeho politické 
protivníky. Muž, který velmi 
rád odkazuje na informace, 
které ukradli z premiérova 
soukromého e-mailu hackeři 
spojení s nacistickým 
serverem White Media. Muž, 
jehož média se s neskuteč-
ným potěšením nimrala 
v odposleších soukromých 

rozhovorů mezi expremié-
rem Petrem Nečasem a jeho 
milenkou Janou Nagyovou 
a lačně využívala zjevně říze-
ných úniků z policejních spi-
sů. Muž, který na poslance 
z konkurenční strany při jed-
nání bez uzardění vytáhne 
jeho „zpravodajskou“ složku. 
Muž, který ve své průhonické 
restauraci, v níž vede mnohá 
jednání, mohutně investuje 
do bezpečnostních opatření. 
A tak dále. Svádí to ke škodo-
libosti, ne že ne. Přesto není 
možný dvojí metr – přijmout 
tyto praktiky ve vztahu 
k Andreji Babišovi znamená 
přijmout je obecně. A toho 
bychom se skutečně měli 
vyvarovat.

Původ nahrávek je přitom 
krajně podezřelý, jakkoli je-
jich autenticitu zatím nikdo 

nezpochybnil. Nahrávky 
se objevují na sociálních 
sítích YouTube a Twitter 
pod identitou Julius Šuman. 
To je jméno důstojníka 
StB, který by v minulosti 
řídil Andreje Babiše alias 
agenta Bureše, pokud by 
byly platné dokumenty 
v archivech a ve slovenském 
Ústavu paměti národa, 
a nikoli soudní rozhodnutí, 
které mluví o tom, že Babiš 
estébákem nebyl. Nahrávky 
jsou zjevně dost šikovně 
pořízené, jsou kvalitní, jsou 
ale také výrazně stříhané. 
Není jasné, z jaké doby 
pocházejí ani kde přesně 
byly pořízeny. Jejich autoři je 
vypouštějí postupně. V prv-
ní, která byla bez debaty 
zcela nehoráznou čuňárnou, 
se Babiš v soukromí velmi 

vulgárně vyjadřuje o kdekom 
od premiéra země po vlastní 
zaměstnance. Ve druhé, u níž 
už se dá uvažovat o hledisku 
veřejného zájmu, projednává 
Babiš s redaktorem MF Dnes 
načasování článků tak, aby 
to vicepremiérovi a majiteli 
listu politicky vyhovovalo. 
Co přijde dál, nikdo neví.

Jisté je, že pro předvolební 
kampaň Andreje Babiše je to 
velká rána. Kromě zavrže-
níhodné formy mají totiž 
nahrávky přece jen také 
nějaký obsah. A ten může 
Babiše poškodit. Zaryté 
odmítání a trestní oznámení 
jsou v tuto chvíli asi to nej-
lepší, co může Babiš udělat. 
Ale na půl roku to vystačit 
nemusí. Tahle předvolební 
kampaň bude dlouhá a do-
čkáme se v ní ještě mnohého.

Komentář

Martin Čaban



n Zajímavá místa 
a monumenty se 
ve Venezuele drobet 
pletou. Mnohé totiž 
mají stejné jméno 
– Bolívar. Po zbož-
ňovaném vojevůdci 
a státníkovi Venezuel-
ci pojmenovali skoro 
úplně všechno od nej-
vyšší hory až po onu 
smolnou měnu, kterou 
letos ničí hyperinflace.

Tomáš Stingl

Když dostane člověk ve vědo-
mostním kvízu otázku na ně-
jaké vyhlášené místo nebo 
památku ve Venezuele, může 
v nouzi nejvyšší zkusit stře-
lit od boku. Pokud odpoví, 
že se barokní náměstí nebo 
architektonicky pozoruhod-
ný dům jmenuje Bolívar, má 
překvapivě vysokou šanci 
trefit se.

oD hoR Po TElEViZi
Venezuelci to se zbožštěním 
svého rodáka a vojevůdce 
Simóna Bolívara trochu pře-
hnali. Odkaz na muže, který 

na počátku 19. století vedl 
odboj jihoamerických území 
proti španělské kolonizační 
moci a který se zasloužil 
o vznik hned několika zdej-
ších států, čeká ve Venezuele 
za každým rohem. 

Prakticky v každém měs-
tečku je v centru Bolívarovo 
náměstí a Bolívarova socha. 
Nejvyšší hora vysoká téměř 
pět tisíc metrů je andský 
Pico Bolívar. Menší kopec  
Cerro Bolívar v jižní Venezu-
ele je zase jedním z nejštěd-
řejších světových ložisek 
železné rudy, té prý obsahuje 
více než 250 milionů tun.

Bolívar se jmenuje ta nej-
hezčí a největší z 23 pro- 
vincií Venezuely. Jsou v ní 
k vidění unikátní stolové 
hory, nejvyšší vodopád světa 
a mohutné vodní kaskády. 
A jak se asi jmenuje hlavní 
město této provincie? Ano, 
správně. A v onom městě 
Ciudad Bolívar vysílá televi-
ze Bolívar Visión a vycházejí 
tu noviny El Bolivarense. 
Vlastně je tahle nomenkla-
tura praktická, alespoň se to 
neplete.

VySTřElili ho i Do VESMíRu
Bolívarománie zafungo-
vala také při pojmenování 

moderních staveb. Jméno 
slovutného státníka dostal 
zajímavý dvojitý mrako-
drap ve funkcionalistickém 
stylu, více než 100 metrů 
vysoká dvojčata v metro-

poli Caracas. Tamtéž stojí 
budova Univerzity Simóna 
Bolívara.

Státník byl naklonován 
i do dopravy. Venezuel-
ské námořnictvo trénuje 
na krásné lodi Simón 
Bolívar, na kterou se vejde 
skoro 200 vojáků. Po kom je 
pojmenováno hlavní meziná-

UŽ skoro nePLatí. Bankovky se jménem a portrétem Bolívara 
kvůli hyperinflaci rychle pozbývají hodnoty i platnosti.

rodní letiště země umístěné 
do města Maiquetía, to jistě 
není potřeba zdůrazňovat. 
Bolívara ovšem nakonec 
Venezuelci vystřelili i do ves-
míru. Byl tak pokřtěn první 
venezuelský komunikační 
satelit, který země vyslala 
na orbitu v roce 2008 ve spo-
lupráci s Číňany.

jE REVoluCí, jE PlATiDlEM
Hrdost na muže přezdívané-
ho též Osvoboditel nebo Otec 
vlasti včlenila Venezuela 
i do nejzákladnějších symbo-
lů země. Však už její oficiální 
název zní „Bolívarovská 
republika Venezuela“. S čím 
vším je ale jeho jméno dnes 
spojováno, z toho by asi voje-
vůdce radostí neskákal. Levi-
cové hnutí, které prosazoval 
předešlý prezident Chávez 
a k němuž se hlásí i sou-
časný prezident Maduro, si 
říká Bolívarovská revoluce. 
A toto hnutí přivedlo zemi 
na pokraj totálního hospo-
dářského kolapsu.

Bolívarem se v zemi také 
platí. Jenomže i státní měna 
doplácí na hospodářskou 
krizi v zemi, a kvůli současné 
hyperinflaci je považována 
za jedno z nejméně spolehli-
vých platidel světa. Na Bo-
lívarových náměstích pod 
Bolívarovými sochami se tak 
v těchto týdnech pravidelně 
scházejí nejrůznější demon-
stranti a politici, aby buď 
protestovali proti režimu, 
nebo aby naopak podpořili 
a provolali slávu velkému 
vítězství revoluce. Typické 
je, že Simónem Bolívarem se 
svorně zaříkávají všichni. Už 
se tomu nemůže bránit. 

Kdo by se pozorně zadíval 
na jeho sochu, třeba by při 
exhibicích politiků postřehl 
tichý moment. Jak se během 
projevů oči sochy – zcela 
nepatrně a jen na okamžik – 
útrpně obrátí k nebesům.

Bolívar dostal tisíc klonů

Narodil se do šlechtické rodiny 
v oblasti dnešního caracasu 
v roce 1783. v mládí pobýval 
opakovaně v evropě, kde 
se inspiroval Francouzskou 
revolucí a myšlenkami 
osvícenců. později se 
postavil jako jedna z vůdčích 
osobností do čela boje 
jihoamerických kolonií proti 
španělské nadvládě. podílel 
se na osvobození oblastí, 
které zahrnují nejen dnešní 
venezuelu, ale také Kolumbii, 
ekvádor, peru, panamu  
a – samozřejmě – také 
bolívii. stal se prezidentem 
nově vzniklé velké Kolumbie 
(která se později rozpadla) 
a dočasně vládl v peru. 
zemřel na tuberkulózu 
v roce 1830. Je dodnes 
oslavován jako osvoboditel 
neboli el libertador v mnoha 
latinskoamerických zemích. 

kdo byl  
simón Bolívar

osvoBoditeL. jedna 
z mnoha soch El libertadora 
v metropoli Caracas. 
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n Nizozemský hu-
dební mág Arjen 
Lucassen naservíroval 
excelentní prog-rock 
sci-fi operu s hvězdný-
mi zpěváky a pouta-
vým dějem.

Marek Schwarzmann

Nového alba s názvem The 
Source se po čtyřech letech 
čekání dočkali příznivci 
hudebního projektu Ayreon. 
Hudebník, textař, producent 
a ikona evropského progre-
sivního rocku Arjen Anthony 
Lucassen na téměř deva-
desátiminutovém dvojalbu 
předvedl nejen svůj muzikál-
ní um, ale také manažerské 
dovednosti: The Source mu 
totiž pomohlo nazpívat hned 
dvanáct zpěváků a zpěvaček.

Většinu z interpretů písní 
lze nalézt v soupiskách svě-

toznámých kapel metalové 
scény jako naříklad  Simone 
Simons (Epica), James 
LaBrie (Dream Theater), 
Floor Jansen (Nightwish), 

Hansi Kürsch (Blind Guar-
dian) či Tobias Sammet 
(Edguy, Avantasia) předvádě-
jí precizní výkon. Unikátní je 
hned první skladba alba The 

Day That The World Breaks 
Down – dvanáctiminutový 
opus, na němž zazní hned 
jedenáct hlasů. Optimální 
vstupní vzorek pro ty, kteří 
Lucassenovu více než dva-
cetiletou tvorbu v projektu 
Ayreon neznají.

Každý ze zpěváků na kon-
ceptuálním albu zpívá 
vlastní roli a odhaluje příběh 
obyvatel planety Alpha v ga-
laxii Andromeda – dávných 
předků lidí, jejichž extrémní 
závislost na technologiích 
vedla k zániku jejich civiliza-
ce, úprku dvanácti vybra-
ných Alphanů na vodní 
svět Y a jejich genetický 
přerod v nesmrtelné bytosti 
bez emocí známé jako Fore-
verové.

The Source slouží jako 
prequel ke kritikou i fanouš-
ky ceněné desce 01011001 
(v počítačovém kódu ASCII 
znamenající písmeno „Y“), 
vydané v roce 2008, v níž 

právě vodní svět Y skomírá. 
Obnova lidské rasy Alpha-
nům nevyšla, její inklinace 
k závislosti na technologiích 
se opět projevila jako zkázo-
nosná. Ještě před svým kon-
cem však obyvatelé stihnou 
vyslat svůj genetický kód 
na kometě, kterou přesměru-
jí na kolizi se Zemí a zahájí 
tak třetí cyklus existence 
lidské rasy.

Stylově pestré a na Lu-
cassenovy poměry více 
kytarově zaměřené album 
The Source stylově čerpá 
z rocku, folkrocku a samo-
zřejmě metalu. V pořadí 
desátá deska pod hlavičkou 
projektu Ayreon se navíc vrá-
tila k základům fantaskního 
epického vyprávění a doká-
zala, že je v něm Lucassen 
stále nejsilnější.

skvělá rockopera o zániku lidstva
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ayreon: the source

vydal: mascot label Group
hodnocení: 100 %
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hvězdné sLoŽení. arjenu lucassenovi (na snímku) pomohlo 
s novým albem hned dvanáct zpěváků slavných metalových kapel.
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výstava

Sovovy mlýny představí 
dílo Tomáše Rajlicha

V Museu Kampa v Sovových 
mlýnech začala dnes dosud 
největší výstava malíře 
Tomáše Rajlicha v České re-
publice. Expozice s názvem 
Zcela abstraktní retrospek-
tiva dokumentuje malířův 
vývoj od šedesátých let až 
do současnosti a připome-
ne téměř všechny aspekty 
umělcovy tvorby. Výstava 
potrvá do konce července.

PřehLídka

V Plzni bude přehlídka 
vojenské techniky

Po roční přestávce proběhnou 
v Plzni u příležitosti konce 
druhé světové války Slavnosti 
svobody, jejichž součástí bude 
i přehlídka historické vojen-
ské techniky na Klatovské 
třídě. Doprovodný kulturní 
program zahrnuje například 
vystoupení  Vojtěcha Dyka  
a B-Side Bandu, Rozhlasové-
ho Big Bandu Gustava Broma 
nebo skupiny Kamelot.

FestivaL

Fanoušci oslaví Den Star 
Wars průvodem

U příležitosti Dne Star Wars, 
který připadá na 4. května, se 
v sobotu 6. května koná prů-
vod kostýmových fanoušků 
po trase Na Příkopě − náměs-
tí Republiky − Staroměstské 
náměstí. Poté se fanoušci 
přesunou městskou hromad-
nou dopravou do Holešovic, 
kde bude program po celý 
den pokračovat v holešovic-
kém Cross Clubu.

koncert

−123minut zahrají  
v jazz Docku

Hned dva dny po sobě 
vystoupí ve smíchov-
ském Jazz Docku skupi-
na −123minut, která zde 
představí průřez svými 
pěti studiovými alby, ale 
také několik zbrusu nových 
skladeb. −123minut je česká 
hudební kapela, která 
ve své hudbě propojuje více 
žánrů, zejména ovšem jazz, 
blues, funky a world music.

sLavnosti

hostín pořádá Chřestové 
slavnosti

V Hostíně u Vojkovic se 
v sobotu 6. května konají třetí 
Chřestové slavnosti. Návštěv-
níci dostanou možnost do-
zvědět se vše o této výjimečné 
české plodině a samozřejmě ji 
také mohou ochutnat připra-
venou a servírovanou přední-
mi šéfkuchaři. Ochuzeni nebu-
dou ani malí návštěvníci, kteří 
se mohou těšit na doprovodný 
program. /mas/
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hornická  
dřina. 
Sirné doly Kawah 
ijen v indonésii 
na fotografii troyce 
Hoffmana připomí-
nají spíše záběry 
z pekla. Přesto se 
zde místní horníci 
den po dni vrhají 
do nitra kráteru, kde 
železnými tyčemi 
dolují právě vzniklou 
síru, kterou násled-
ně naloží do bambu-
sových košů (běžná 
váha nákladu se 
pohybuje okolo  
60–80 kg) a vydáva-
jí se na nebezpečnou 
cestu do údolí.
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